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آخرین وضعیت بازداشتی ایران در عربستان
استاندار ایلام در دیدار با معاون عربی آفریقایی وزیر امور خارجه، با بیان اینکه پیگیرآخرین وضعیت فرد بازداشتی در عربستان 
هستیم، گفت:» خواستار پیگیری موضوع آزادی هرچه سریع تر زائر ایلامی خانه خدا هستیم.« محمدرضا مروارید در دیدار 
با حسین امیرعبداللهیان ضمن پیگیری بر آزادی زائر ایلامی در عربستان تاکید کرد و افزود:» مردم مقاوم ایلام در همه 
دوران ها و زمان ها چه در دوران انقلاب و دفاع مقدس و چه در دوران بعد آن، همواره با دل وجان از وطن و اعتقادات خود 
دفاع کرده اند.« معاون عربی آفریقایی وزیر امور خارجه ضمن امیدواری از تحقق آزادی بازداشت شده ایلامی در عربستان 
اظهار داشت:» کاردار ایران در جده برای پیگیری موضوع و آخرین وضعیت حسین رحیمی به مدینه مأمور شده و در آنجا 

با قاضی دادگاه ملاقات داشته است.« امیر عبداللهیان ادامه داد:» قاضی دادگاه ضمن بررسی موضوع، قول مساعد مبنی بر آزادی این زائر ایلامی را در 
چند روز آینده داده است.« » حسین رحیمی«، یکی از حجاج ایران در عربستان بود. این فرد ایلامی پس از وقوع فاجعه منا و نارضایتی از برخورد مسئولان 
عربســتان سعودی با زائران مصدومی و فوت شده، با چند مسئول عربستان درگیر می شود در جریان این درگیری، توسط ماموران سعودی بازداشت می 
شــود. بعد از آن نیز پلیس سعودی دستور به بازداشت این فرد داده و ســپس او را در اختیار مقامات عربستان قرار می دهد. حسین رحیمی با حکم دادگاه 
این کشور به 5 روز حبس محکوم می شود. پیش تر رئیس سازمان حج و زیارت استان ایلام از دستگیری وی خبر داده و گفته بود:» یکی از حجاج ایلامی 
پس از توهین ماموران امربه معروف دولت عربستان به مقدسات شیعیان، با آن ها درگیر می شود و ماموران آل سعود وی را بازداشت می کنند. ستاد امداد 
پیگیری با هماهنگی کنسولگری ایران در جده پیگیری پرونده این زائر ایلامی هستند و ظرف روزهای آتی مقدمات آزادی ایشان ازحبس فراهم خواهدشد.«

حضور خوانندگان ایرانی در رادیو جوان غیرقانونی است
سرپرست دفتر موسیقی وزارت ارشاد در واکنش به ممنوع الکاری خوانندگان گفت:» ممنوعیت فعالیت برخی خوانندگان 
دائمی نیســت.« فرزاد طالبی با تایید اینکه عده ای از خوانندگان ایرانی به دلیل همکاری با ســایت هایی از جمله »رادیو 
جوان« ممنوع الکار شدند، اظهار داشت:» متاسفانه اخیرا تعدادی از خوانندگان موسیقی کشورمان خواسته یا ناخواسته 
همکاری هایی با سایت »رادیو جوان« داشته اند. همان طور که می دانیم ماهیت این سایت متعلق به دولت آمریکاست در 
نتیجه حضور خوانندگان ایرانی دارای مجوز در این سایت امری غیرقانونی است.« وی افزود:» به طور حتم وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی مخالف حضور بین المللی هنرمندان موسیقی کشورمان در چارچوب قوانین نظام جمهوری اسلامی و با 

حفظ شئونات نیست، اما همکاری با سایت »رادیو جوان« قطعا همکاری با رسانه معاند به حساب می آید. به هر ترتیب همکاری خواسته یا ناخواسته برخی 
از خوانندگان با این شبکه از طریق مراجع قانونی و ذیصلاح اطلاع داده شده ولی اگر هم ممنوع الکاری در این فضا به وجود آمده باشد قطعا دائمی نیست 
و راه حل قانونی نیز در این زمینه وجود دارد.« طالبی با بیان اینکه ما به خوانندگان هشدار قبلی داده بودیم، عنوان کرد:» ممنوع الکار شدن خوانندگانی 
که دچار تخلف شده اند قطعا به منزله به ممنوع الکار بودن دائمی نیست زیرا ما و نهادهای مسئول به این عزیزان گفتیم که می توانند با طی یک مسیر 
قانونی و راه حل های موجود نسبت به حل مشکل خود اقدام کنند. کما اینکه ما بارها به این خوانندگان اعلام کردیم که اگر آثارشان به صورت غیر قانونی 
و بدون مجوز در این ســایت ها منتشر شــده می توانند از طریق مراجع قانونی نسبت به طرح شــکایت و پیگیری های قضایی از این اتفاق اعلام برائت 
کنند.« سرپرست دفتر موسیقی وزارت ارشاد خاطرنشان کرد:» هیچ زمان بندی خاصی برای ممنوع الکار بودن به این خوانندگان اعلام نشده است.«

 فاجعه منا 
پیگیری شود

آیت الله خامنه ای ظهر روز دوشنبه در دیدار مسئولان 
و دســت اندرکاران برگزاری حج، فاجعه بسیار تلخ و 
حیرت انگیز منا را از جملــه امتحانات الهی خواندند 
و از ســکوت دولت هــا و بــه خصــوص دولت های 
غربــی و ســازمان های مدعی حقوق بشــر در قبال 
ایــن مصیبت بــزرگ انتقــاد کردند. ایشــان در این 
سخنان تأکید کردند که این حادثه به هیچ وجه نباید 
فراموش شــود و دستگاه دیپلماســی و سازمان حج 
 موظف هســتند که این موضوع را بــه صورت قاطع 

دنبال کنند.

مسئله منا سیاسی نیست
رهبر انقلاب در سخنان خود با اشــاره به مسئولیت 
دولت میزبان در قبال جان باختن 7 هزار مســلمان 
گفتند: پس از این حادثه باید صدای واحد و اعتراض 
دنیای اســلام بر می خاســت، اما متأســفانه به جز 
صدای جمهوری اسلامی ایران صدایی شنیده نشد 
و حتی دولت هایی که زائران آن ها جزء جان باختگان 
بودنــد، در قبال این فاجعه، اعتــراض قابل اعتنایی 

نکردند.
رهبــر انقــلاب اســلامی، پیگیــری این مســئله و 
گفت وگو بــا دولت ها بــرای تبیین اهمیــت ماجرا و 
بررســی راه های جلوگیری از تکرار آن را وظیفه مهم 
مســئولان کشــور به خصوص دســتگاه دیپلماسی 
خواندنــد و افزودنــد: ظواهر ماجرا نشــان می دهد 
که این فاجعه در اثــر کوتاهی دولت میزبان رخ داده 
اما در هر صورت، این مســئله، یک مسئله سیاسی 
نیســت بلکه بحث بر ســر هزاران مســلمانی است 
که در حــال عبادت و انجام مناســک حج و با لباس 
 احرام جان باختند و این مســئله باید به صورت جدی 

دنبال شود.

مدعیان حقوق بشر سکوت محض کردند
ایشــان، ســکوت محــض دســتگاه های مدعــی 
حقــوق بشــر در اروپــا و امریــکا را جنبــه دیگــر 
قابــل پیگیــری برشــمردند و خاطرنشــان کردند: 
دســتگاه های دروغگو و منافق مدعی حقوق بشــر 
و همچنیــن دولت هــای غربــی کــه گاهــی برای 
 کشــته شــدن یک نفر جنجال فراوانــی در دنیا بر پا 

می کنند، 
در ایــن ماجــرا به نفــع دولــت رفیق خود ســکوت 
محــض کردنــد. آیت اللــه خامنــه ای با بیــان این 
موضــوع افزودنــد: این مدعیــان حقوق بشــر اگر 
صداقت داشتند، باید پاسخگویی، جبران خسارت، 
 تضمین عدم تکرار و مجــازات عاملان این فاجعه را 

مطالبه می کردند.

مسئله منا باید تا سال ها مطرح شود
رهبر انقلاب اســلامی، پیگیری برای مطالبه و زنده 
نگه داشــتن این موضــوع مهم را وظیفه ســازمان 
حج خواندند و افزودند: این مســئله نباید به سکوت 
و فراموشــی بگــذرد و بایــد تــا ســال ها در مجامع 
جهانی مطرح شــود و نقطه آماج این حرکت نیز باید 
دولت های غربی و سازمان های مدعی حقوق بشر 

باشند.
ایشــان همچنین بــا تشــکر صمیمانــه از زحمات 
دلسوزانه مسئولان حج کشــور گفتند: اجر و پاداش 
ایــن زحمات و مجاهدت ها همگــی در میزان الهی 
محفــوظ اســت و همین صبــر و مجاهــدت در راه 
خداست که حضرت زینب)س( پس از دیدن آن همه 
بلا و حادثه در صحرای کربلا، از آن به عنوان زیبایی 

و جمال یاد می کند.

افرادیازخوشحالیمردمناراحتاند
افرادی در کشور فکر می کنند با فریاد می شود حکومت کرد

علی لاریجانی در همایش اقتصاد مقاومتی که به همت اتاق بازرگانی به جهت 
برگزاری پنجمین جلسه هیات نمایندگان دوره هشتم اتاق بازرگانی برگزار شد، 
در سخنانی به موضوع هســته ای پرداخت. رئیس مجلس از کسانی که بدون 
اطلاع از این موضوع اظهار نظر می کنند و تلقی غلط به جامعه می دهند، انتقاد 
کرد و همچنین بر سالم سازی اقتصاد کشور تاکید کرد و گفت اقتصاد سالم به 

معنای بستن درهای کشور نیست.

چرا وقتی اطلاع ندارید اظهار نظر می کنید؟
رئیس مجلس شــورای اســلامی با اشــاره به ســرانجام رســیدن مذاکرات 
هسته ای و آغاز اجرای برجام گفت: مصاف 12 ساله ای در حوزه ی هسته ای 
داشتیم که نفس گیر بود و مشــکلاتی هم داشت. در 3 سال اخیر مذاکرات 
تنگاتنگ برای حل و فصل موضوع پیگیری شد . وی با اشاره به اینکه برخی 
فکــر می کنند که این تصمیم لحظه ای بود، گفت که باید در پاســخ گفت که 
ما ســه ســال اســت مذاکره می کنیم و اصلا تصمیم لحظه ای نبوده است. 
لاریجانی تصریح کرد: شــاید بیشترین وقت مســئولان کشور صرف همین 
موضوعات شــد، به طوری که شــورای هســته ای به عنوان تصمیم گیر در 
مســائل بیش از 20 جلسه در این قضیه داشــت و تمامی ابعاد را بررسی کرد 
وهمچنین مذاکره را هدایت می کرد. در این شرایط برخی می گویند جلسات 
کــم فایده غیر راهبردی بــود باید به آن ها گفت که چــرا وقتی اطلاع ندارید 

اظهار نظر می کنید؟

تلقی غلط از موضوع توافق به جامعه ندهیم
رئیس قوه مقننه با بیان اینکه در این بین برخی معتقدند که کارهای انجام شده 
از سوی طرف مقابل صوری است، گفت: در پاسخ باید گفت که ما در این رابطه 
قانون داریم و اگر آن ها به تعهداتشــان عمل نکردند ما بــه کار خودمان ادامه 
می دهیــم. وی تاکید کرد که ما نمی گوییم که به دیگران باید اعتماد کنیم بلکه 

حرف ما این است که با عقل به صحنه نگاه می کنیم. 
به گفته لاریجانی برخی دیگر معتقدند که پذیرش برجام باعث تسلط بیگانگان 
در کشور می شــود و اینکه نظارت آژانس در همه جا زیاد می شود. وی در پاسخ 
به این افراد گفت که کشــور ما چند دهه اســت که عضو آژانس است و نظارت 
ان پی تی را پذیرفته اند و نظارت مشــکل تســلط به وجود نمــی آورد. رئیس قوه 
مقننه همچنین تصریح کرد که قانون مصوب مجلس ناظر بر این اســت که در 
مواردی که ممکن اســت آن ها بخواهند اســرار ما را لو بدهند همکاری مان را 

کاهش دهیم. پس موضوع قابل علاج است و احتیاج ندارد که ما تلقی غلطی 
از موضوع به جامعه بدهیم.

برخی از خوشحالی مردم ناراحت اند
لاریجانی با تاکید بر اینکه کشــور با چشــم باز مســیر مذاکرات را انتخاب کرد 
و اصلا این تصمیم لحظه ای نبود، گفت: تاســف می خــورم که برخی انگار از 
خوشــحالی مردم ناراحت هســتند؛ حال اینکه اتحادیه اروپا قبول کرده که لغو 
تحریم های این اتحادیه انجام شود و دولت آمریکا نیز چنین موضوعی را بیان 
کرده اســت؛ حال چرا طور دیگری به مردم اطلاع رسانی می کنند و می گویند 
که آن ها روی کاغذ قدم برداشــته و ما روی زمیــن کار می کنیم. چرا موضوع را 

طور دیگر جلوه می دهیم؟

آن ها گام اول را برداشتند، حال نوبت ماست 
رئیس قوه مقننه درخصوص مســیر پیموده شــده و مسیری که در پیش است 
نیز به این صورت توضیح داد: داســتان از این قرار است که ابتدا نظریه ای بود 
مبنی بر اینکه آن ها یک گام برای برداشــتن تحریم ها بردارند و ما نیز یک گام 
برای محدودیت ها برداریم، ســپس در پروسه یک ســاله و بحث های متعدد 
نتیجه آن شــد که باید تحریم ها برداشته شود تا ما گام برداریم. این پیشنهاد را 
ما دادیم که باید یک باره تحریم ها لغو شود. بر این اساس آن ها باید تحریم ها را 
یک باره لغو کنند و ما قدم هایی برداریم. بعد از آن ما گفتیم که باید ببینیم طرف 
مقابل تصمیم برای لغو یک باره تحریم ها گرفته تا ما گام بعدی را برداریم. این 
بدان معناست که قطعنامه در شورای امنیت صادر شود و سپس اتحادیه اروپا 
و آمریکا برای لغــو تحریم ها تصمیم بگیرند که این اتفاق افتاده اســت؛ حال 
نوبت ماســت که اقداماتمان را انجام دهیم چون اقدامات ما مقداری زمان بر 
است؛ ما باید کارهایمان را انجام دهیم و طرف مقابل نیز دستورالعمل هایشان 

را بنویسند.
وی در ادامــه تصریــح کــرد کــه براســاس این رونــد ابتــدا آن هــا گام اول را 
برداشــته اند، پس این صحبت ها کــه ما روی زمیــن کار می کنیم و آن ها روی 
کاغــذ معنایی نــدارد. به گفته لاریجانی باید روشــن شــود کــه گام اول از نظر 
تصمیم گیری برای لغو تحریم طرف مقابل برداشــته اســت و مــا باید در عمل 
اقداماتمــان را انجام دهیــم و لذا بیان ایــن صحبت ها و ایجــاد اضطراب در 
 جامعه کار درســتی نیســت و اگر کار درســتی انجام شــد باید آن را به درستی 

منعکس کرد.

اقتصاد سالم به معنای بستن دروازه های کشور نیست
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه برخی فکر می کنند مساله هسته ای 
قبیله ای است، تصریح کرد که مساله ی هسته ای کشورمان مساله ی ملی است 
و باید با نگاه ملی به آن توجه کرد، چون منافع کشــور در آن اســت. لاریجانی با 
بیان اینکه نگاهم به آینده کشور با تمامی مشکلات مثبت است گفت: این گام 
برداشته شده نیز می تواند فضایی را برای حل مسائل ایجاد کند، آن هم به شرطی 
که روش های قبلی را دنبال نکنیم، چون در صورت طی کردن روش های قبل 
شاید حداقل به رشد 5درصدی اقتصاد و اشتغال زایی برسیم و در نهایت به شرایط 
دهه 80 بر گردیم که این نوبری برای کشور نیست. ما باید از تحریم ها پند و عبرت 

بگیریم و اقتصادمان را سالم کنیم.
لاریجانی با اشاره به یکی از صحبت های شهید مطهری مبنی بر این که کشوری 
بدون اقتصاد ســالم نمی تواند به آرمان هایش دست پیدا کند افزود:  این حرف 
را باید با طلا نوشــت. موتور تحقق آرمان ها اقتصاد سالم است. وی تاکید کرد 
که اقتصاد سالم به معنای بستن دروازه های کشور نیست، بلکه بدان معناست 
که باید کشــور بنیه ای داشــته باشــد تا بتواند روی پای خودش بایستد. رئیس 
مجلس همچنین با اشاره به صحبت های مطرح شده از سوی برخی از اعضای 
اتاق بازرگانی در این جلســه گفت که طبق این صحبت ها خیلی از ساختارهای 
اقتصادی کشــورمان دولتی است که این ایراد بزرگی است. رئیس قوه مقننه با 
تاکید بر اینکه بد اجرا کردن قوانین مصیبتی برای کشور است گفت: اصل قانون 

هدفمند کردن یارانه ها چیز بدی نبود اما بد اجرا شد. 

افرادی در کشور فکر می کنند با فریاد می شود حکومت کرد
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در کشور ما افرادی هستند که فقط 
فریاد می زنند و فکر می کنند که با فریاد می شــود حکومت کرد، گفت: این در 
حالی است که باید مشکلات را فهمید و باید برای آن راه حل اندیشید. لاریجانی 
تاکید کرد که باید برای ساختار جدید کشور محورهایی همچون تولید و صادرات 
تعیین کرد و بر این اساس استراتژی اقتصادی کشور برای چند دهه تغییر نکند 
و همه یک چیز واحد را بپذیرند. هر دولتــی نمی تواند رویکرد اقتصادی را تغییر 
دهد که این اتفاق مشکلاتی را برای کشور ایجاد می کند. رئیس مجلس با بیان 
اینکه دولت ها عامل اجرا و نه عامل فلسفه سازی برای حکومت هستند گفت: 
ساختار حکومت بر اساس سیاست های کلی تعیین شده است و دولت وظیفه ی 
اجرای آن را دارد. باید قبول کنیم که از زمان به درستی استفاده شده و برای حل 

مشکلات اقتصادی سمت و سویی وجود داشته باشد.

واکنش روزپیگیری روز

نخستین نشست کمیسیون مشترک ایران و۱+۵ تشکیل شد
نخســتین نشســت کمیســیون مشــترک ایران و1+5 در هتــل کوبــورگ وین با حضــور معاونــان وزیر خارجــه ایران، خانــم هلگا اشــمید معاون مســئول سیاســت خارجــی اتحادیه 
 اروپــا و نماینــدگان 1+5در ویــن آغاز شــد. ســیدعباس عراقچــی در خصوص جزییــات این نشســت گفت که هــدف آن ها تشــکیل این کمیســون مشــترک و اعلام شــروع به کار

 آن است. 
عراقچی در این خصوص تصریح کرد: بعد از آنکه روز گذشــته مراحل طی شــد و ما روز گذشته را روز تصویب اعلام کردیم، کمیسیون مشــترک تشکیل جلسه می دهد و به آخرین تحولات 
در خصوص گام های بعدی که باید برداشــته شــود، مروری خواهد داشــت و بعد تصمیمات مقتضی گرفته خواهد شــد. عراقچی در رابطه با اســنادی که باید آماده شــود به 
خصوص بر اســناد  در رابطه با اراک تاکید کرد و گفت: انشــاء الله ســعی مــی کنیم که خودمان را  برای اجــرای تعهدات هر دوطرف به روز و آماده کنیم. گفتنی اســت روز 

گذشــته با پایان مهلت 90 روزه اجرای توافق کلید خورد و اتحادیه اروپا و نیز آمریکا دســتور لغو تحریم های خود را صادر کردند.

سیاسی


